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Postní a velikonoční čas 

 
 
 
„Proč hledáte živého mezi mrtvými? Není zde, byl vzkříšen. Vzpomeňte si, jak vám řekl, když 

byl ještě v Galileji, že Syn člověka musí být vydán do rukou hříšných lidí, být ukřižován a 

třetího dne vstát“. Tu se rozpomenuly na jeho slova, vrátily se od hrobu a oznámily všecko 

jedenácti učedníkům i všem ostatním“ 
       Lukášovo evangelium 24,5-8 
 
Milé sestry a milí bratři,   

 
každý ze čtyř biblických evangelistů vnáší do společného svědectví o Ježíšově 

vzkříšení a prázdném hrobu svůj osobitý důraz, který nám pomáhá porozumět důsledkům 
tohoto základního křesťanského vyznání pro naši víru. Lukáš připomíná jako jediný, že se 
ženy u prázdného hrobu rozpomněly na to, co od svého Mistra už dříve slyšely: „Vzpomeňte 
si, jak vám Ježíš řekl, když byl ještě v Galileji, že Syn člověka musí být vydán do rukou 
hříšných lidí, být ukřižován a třetího dne vstát. Tu se rozpomenuly na jeho slova“.       
U prázdného hrobu, kam přišly prokázat poslední službu mrtvému, to už ale není  
vzpomínání na to, co sice bylo, ale je jednou provždy pryč. Naopak. To slovo, které předtím 
tolikrát od Ježíše slyšely, a příliš mu nerozuměly, je najednou osloví s překvapivou silou. 
Kristova slova v nich ožijí, a ony přestanou postávat u hrobu a rozběhnou se povědět 
ostatním, že Ježíš je živ. Evangelista Lukáš tu tímto způsobem podává i nám svědectví          
o zázraku oslovení, který se od velikonoční neděle nepřestává opakovat.  

Slovo Pána Ježíše není jenom nějakou pietní vzpomínkou na minulost, ale stává se 
živým průvodcem našeho života na cestě dnešním složitým světem, klade nám nové otázky, 
vede nás k tomu, abychom se na ně spolehli a abychom se jeho vlivu otvírali ve všech svých 
vztazích. Tak s církví svou se setkává ve svátostech a Slovu, zpíváme výstižně v jedné 
velikonoční písni. Slyšíme dávná biblická slova a najednou i na začátku 21. století 
zjišťujeme, že jsou o nás a pro nás. Už dva tisíce let se děje ten zázrak, že evangelium 
přestává být mrtvou minulostí, ale ovlivňuje naše životy, posiluje nás a otvírá nelacinou 
naději víry navzdory všemu, co ukazuje k zániku a smrti. Kolik lidí se třeba po mnoha letech 
rozpomnělo na to, co kdysi slyšeli někde v nedělní škole.  Rozpomněli se na svůj křest, na 
slova žalmu, na své vyznání při konfirmaci, a najednou se to, čemu tehdy příliš nerozuměli, 

stalo tím nejdůležitějším v jejich životě. Kolikrát se i my můžeme rozpomenout na živé slovo 
evangelia a uvědomit si, že se tím vlastně Pán Bůh sám rozpomíná na nás. To, že byl Pán 
Ježíš vzkříšen, nikomu dokázat nemůžeme ani dokazovat nemusíme. Ale když jeho slovo 
ožije v nás, potom už důkaz o jeho zmrtvýchvstání nepotřebujeme.  

Vzpomínám na jednoho bratra, který mi při svém křtu řekl: To, že jsem se právě já 

stal křesťanem, je pro mne důkazem, že Ježíš žije. A s ním je také živé a uskutečnitelné to, 
k čemu nás jeho slovo vede. Především milosrdenství, odpuštění a smíření jako skutečná 
moc, která může i dnes proměnit všechno. Jenom se potřebujeme u Ježíšova slova stále učit, 
že tomu můžeme opravdu důvěřovat.   

A tak se i ve sboru scházíme jako lidé, kteří spolu s ostatními prožívají také mnohé 
obavy a starosti i své osobní prohry a selhání. Ale vždycky čekáme na to nové živé oslovení, 
kterým se Pán Bůh na nás rozpomíná, aby posílil naši víru, připomněl nám, že se nemusíme 
bát a zase nás povzbudil k tomu, abychom znovu zatoužili být svým životem a svými vztahy 
blíž k tomu, čím nás chce mít.  

Kristus byl vzkříšen - jistě byl vzkříšen, opakují si pravoslavní křesťané při 
velikonoční bohoslužbě. Ať se toto slovo, z Boží milosti, stává, sestry a bratři, vyznáním a 
pomocí i v našem životě. 

      Petr Firbas, kazatel sboru 

 

 

K velikonočnímu zamyšlení jsem tentokrát vybral část rozhovoru významného 
německého teologa, učitele Nového zákona, Joachima Gnilky pro Bavorský rozhlas 

 přetištěno v českém překladu v knize Ježíš Nazaretský-poselství a historie, Vyšehrad, Praha 2001 

 

 

Ježíšova smrt byla jistě pro učedníky šokem. Z evangelií se dozvídáme, že se rozprchli na 

všechny strany, že za Ježíšem šly ženy a ony byly první, kdo byl spojen s událostmi 

zmrtvýchvstání. Snad bychom mohli ještě promluvit o této zkušenosti učedníků, o ztrátě a o 

poselství vzkříšení. 

Učedníci při Ježíšově utrpení skutečně selhali. Utekli. Řekl bych dokonce, že odešli 
domů, do Galileje. Znamená to, že po Ježíšově ukřižování už nikdo z nich nic neočekával. 
Ženy se osvědčily. A nyní promluvme o tom, co je ústřední výpovědí naší víry, co se 
odvozuje od apoštolů – že Ježíš třetího dne vstal z mrtvých. Z historického aspektu se vždy 
dostáváme jen k této víře učedníků. Tito apoštolové došli k víře jako první a říkali, že viděli 
Ježíše. Zmrtvýchvstalý se jim prokázal jako živý. Když věříme v Ježíšovo zmrtvýchvstání, 
věříme vírou apoštolů a přejímáme ji. V tom spočívá apoštolský charakter naší církve. Velmi 
důležitým svědkem velikonoční víry, Ježíšova vzkříšení z mrtvých, je Pavel, který se v 
Novém zákoně vyjadřuje jako bezprostředně zúčastněný svědek. O tomto poznání říká v 
1.kapitole listu Galaťanům, že „Bůh mi zjevil svého Syna“. Velikonoční příběhy, vyprávění 
o Ježíšových zjeveních, se pokoušejí vyjádřit nevyjádřitelné, ukázat, co se zde stalo. Jde o 
událost přicházející z jiného světa. Koneckonců je to událost, kterou můžeme přijmout pouze 
ve víře, v návaznosti na víru apoštolů, jako základ naší křesťanské existence. 

 



A co otázka prázdného hrobu – nemíjí se s poselstvím o živém Ježíši Kristu? 

Prázdný hrob není výchozím prvkem velikonoční víry. Tím je setkání 
Zmrtvýchvstalého s jím vybranými svědky. Ježíšův hrob pak přistupuje k velikonoční víře 
jako vítězná trofej – jak to bylo kdysi formulováno. Ovšem prázdný hrob, anebo Ježíšův 
hrob, může být i falešně vykládán, jak se dozvídáme už z Nového zákona. Ježíšovi protivníci 
vytvořili hypotézu o ukradení Ježíšovy mrtvoly - a tato hypotéza žije až dodnes, dokonce 
byla znovu šířena v některých knihách o Ježíšově životě. Základem je proto dosvědčení 
Zmrtvýchvstalého, kdy se ukázal jako živý před vybranými svědky. 

 

 

Zpráva staršovstva o činnosti farního sboru ČCE  v Praze- Horních 
Počernicích v roce 2010 pro sborové shromáždění 20. 3. 2011 
 
1. Nedělní a sváteční bohoslužby. 

V sídle sboru se konaly 56x s průměrnou účastí 28 bratří a sester. Nejvyšší účast 
byla  72 při vánoční dětské slavnosti. Účast na pravidelných nedělních bohoslužbách ovšem 
značně kolísá v rozpětí od 40 až po 15. Průměr 28 přibližně odpovídá nejčastější účasti.  10x 
byl text ze SZ, 46x z NZ.  

44x kázal br. farář Firbas, 3x br. Zdeněk Halas, 2x br.kurátor Martin Hrubeš,  1xbr. 
farář Tomáš Bísek, 1x br. prof. Petr Pokorný, a vždy 1x br. Šlechta, bratří faráři Vymětal, 
Pechar a Strádal a jednou br. Pavel Tůma. Presbyteři a presbyterky se nadále zapojují do 
vedení nedělních bohoslužeb i při vysluhování Večeře Páně, kterou jsme ve sboru slavili 9x. 
V adventu se také konaly křty Natálky a Jakuba Šebekových. Při  bohoslužbách několikrát 
zpíval náš malý pěvecký sbor, který se s malými přestávkami  schází vždy v neděli v 8.30 a 
který v loňském roce rozšířili manželé Bískovi. Při bohoslužbách nás střídavě doprovázejí 
čtyři varhaníci: br. kurátor Hrubeš, ses. Michaela Firbasová, br. Zdeněk Halas a br. Jiří Eliáš. 
Všem za jejich službu děkujeme. Postupně rozšiřujeme repertoár nových písní z Dodatku 
k EZ. V roce 2010 jsme se také rozloučili s br. Rajchrtem starším, dlouholetým členem 
našeho sboru.  

Nedělní škola, kam děti odcházejí po druhé písni, se v roce 2010 konala 29x 
s průměrnou účastí 4 dětí. Byla tedy v roce 2010 řada nedělí, kdy se děti nesešly. Máme 
radost z toho, že se do našeho sboru v posledních několika letech přihlásilo více mladších 
rodin s dětmi, ale je škoda, že se při nepravidelné účasti děti většinou mezi sebou v běžných 
nedělích pravidelně nepotkávají a nemohou si tak mezi sebou vytvářet hlubší vztahy a 
prožívat hlubší sounáležitost se sborovým společenstvím, které se později může stávat 
důležitou pomocí i  pro jejich další duchovní hledání a životní orientaci. Při poměrně velké 
diasporní vzdálenosti některých mladších rodin je obtížné, aby se malé děti scházely v týdnu 
na faře, a proto by se právě neděle mohla ještě mnohem více stávat příležitostí k setkávání a 
budování tohoto společenství. Prosíme mladší rodiny, aby i v těchto věcech znovu zvážily 
priority. Nedělní školu vedla v uplynulém roce nejčastěji Mája Firbasová, občas vypomohly 
Marta a Kristýna Šturcovi. Už tradičně se na konci školního roku konal dětský den se 
společným obědem, pro který připravily starší děti s br. farářem hru O milosrdném otci a 
marnotratném synu. O vánocích pak nastudovaly naše děti představení Žebrácké opery, se 

kterým vystoupily také při adventním ekumenickém setkání na chvalském Špejcharu. Pro 
děti bylo tentokrát připraveno také tradiční štědrovečerní sborové setkání. S dobrým ohlasem 
se setkal letní zálesácký tábor pro děti v Prorubkách v Orlických horách, při kterém br. faráři  
výrazně pomáhali také Kristýna Šturcová a Jiří Eliáš. Na tábor budeme zvát děti i v letošním 
roce.  

2. Biblické hodiny pro děti 

Tři hoši se již čtvrtý rok scházeli s br. farářem k úternímu programu na faře, ve 
kterém se v prvním pololetí společně zabývali zajímavými kapitolkami z církevních dějin. 
Od září tato skupinka přešla do konfirmační přípravy, která teď pokračuje. Pokračují také 
biblické hodiny pro děti v zelenečské škole, které se na škole pomalu stávají tradicí, se kterou 
se už samozřejmě počítá. V současné době se schází skupinka  dětí od 1. do 4. třídy. 

3. Biblické hodiny pro dospělé  

se konají střídavě zde na faře , v Újezdě nad Lesy u ses. Pfannové a v Klánovicích u 
Eliášových. Průměrně se nás zde schází 5 a v diaspoře od 6-8. Skončili jsme výklad poutních 
žalmů a nyní se věnujeme 1. epištole Korintským. Obnovení biblických hodin přímo na faře 
je pozváním především pro ty z vás, kdo bydlíte přímo v Počernicích nebo na Černém Mostě. 
Jste zváni. Někteří členové našeho sboru podpořili v Újezdě nad Lesy také obnovené 
ekumenické bohoslužby škvoreckého sboru, které se konají vždy třetí sobotu v měsíci 
v 16.30.  

4. Setkání s hostem  

se konala v roce 2010 3x. V lednu nám posloužil br. profesor Pokorný aktuálním 
výkladem na téma: Křesťanské poselství v krizích a nadějích současnosti. V únoru vyprávěl a 
promítal br. Valére Seho o Beninu, v červnu pak promluvil s mnoha praktickými ukázkami  
JUDr. Jan Luhan o mincích biblické doby. Tato setkání koncipujeme ekumenicky. 
V přípravách je teď dubnové setkání s br. farářem Milošem Rejchrtem. 

5. Staršovstvo 

Staršovstvo se schází pravidelně každé první úterý v měsíci, v minulém roce se sešlo 
10 x (o letních prázdninách se neschází). Průměrná nepřítomnost jsou necelé dvě osoby na 
každé schůzi, což při celkovém počtu sedm řádných členů (6 presbyterů + farář) a dvou 
náhradníků neohrožuje schopnost přijímat rozhodnutí, pro níž je nutná přítomnost 
nadpolovičního počtu starších. Témata, jimiž se staršovstvo zabývá na svých schůzích, v 
omezené míře, jistě ne v úplnosti, odrážejí život sboru. Prvním okruhem témat je duchovní 
správa sboru. Dále jsme probírali např. přátelskou návštěvu br. faráře v muslimské 
náboženské obci, schůzku kurátorů Pražského seniorátu. Po Janu Kirschnerovi, který 
definitivně ohlásil přestěhování do sboru v České Lípě, byla místokurátorkou zvolena Alena 
Kabová. Zabývali jsme se také projevem presbyterů při jejich službě v rámci nedělních 
bohoslužeb. Této služby se kromě starších ochotně ujímá i bratr Šlechta, za což mu patří náš 
dík. Druhým okruhem je život sboru. K tomu nejradostnějšímu patřil jistě souhlas se dvěma 
křty v adventu minulého roku. Staršovstvo věnuje také pozornost přípravě Sborového dopisu. 
Sborový dopis trpí jistým stereotypem, jak všichni asi cítíte. K jeho větší pestrosti i čtivosti 
by pomohlo, kdyby se našlo více přispěvatelů. Sborový dopis může sloužit jako malé fórum 
pro sdílení diskusí, názorů, zážitků, pozvánek a dalších stránek života sboru a jeho přátel. 
Vítány jsou i podněty na obnovu jeho grafické úpravy. Často hovoříme také o práci v nedělní 
škole. Třetím okruhem jsou stavební a údržbové práce na sborové budově. Tyto starosti 



staršovstvu usnadňuje dobrá finanční situace sboru, která umožňuje tyto práce provést, a také 
ochota některých členů tyto práce zadat, organizovat a dohlédnout na jejich výsledek. Patří 
jim veliké poděkování. Staršovstvo také věnovalo dost času formulování nové nájemní 
smlouvy s Halasovými. Významně nám přitom pomohl bratr Ondřej Kovář. Není vůbec 
samozřejmé, že tyto formality proběhly hladce a v ovzduší vzájemné důvěry. Staršovstvo je 
pravidelně na každé schůzi informováno o finanční situaci sboru. Správu sborových financí 
má na starosti sestra Ludmila Dorschnerová. Za její pečlivost a věrnost v této práci jí 
děkujeme. 

6. Ekumena 

V loňském roce pokračovaly nad rámec pravidelného aliančního modlitebního týdne  
a světového modlitebního dne schůzky ekumenického pěveckého sboru hornopočernických 
církví,  který diriguje náš br. kurátor, a z našeho sboru se účastní 5 sester a  3 bratři. Stává se 
už tradicí, že sbor intenzivně nacvičuje pro ekumenické svatodušní setkání, a potom pro 
vánoční vystoupení, které se letos opět konalo nejprve na Špejcharu, kde také se svou 
vánoční hrou vystoupily naše děti, a pak  přímo na Štědrý den na nádvoří Chvalského zámku. 
Na jaře vyšly také ohlašované ekumenické letáky o činnosti církví v našem městském 
obvodu, které jsou k disposici ve všech církvích i na úřadech. Nadále pokračuje také 
příležitostná služba br. faráře v Domově odpočinku ve stáří na Chvalech a pravidelné 
schůzky místních kazatelů při tzv. farářské snídani. Byli bychom rádi, kdybyste svou účastí 
ještě víc podpořili tyto ekumenické akce, které jsou positivně vnímány i hornopočernickou 
veřejností a jsou i v rámci pražské ekumeny spíš nadstandardní.  

7. Úpravy na faře  

V loňském roce byla  provedena sanace promáčené omítky v naší modlitebně a 
podle návrhu ses. architektky Hany Seho byla modlitebna nově vymalována. Patří jí náš dík. 
Rovněž byla postavena zídka kolem oken do modlitebny, která by měla zabránit průniku 
vody v případě přívalového deště, byl prořezán odtokový kanál, nově vybetonován vstup do 
zahrady a vydlážděn zvýšený chodník k brance. Na podzim se podařilo realizovat celkovou 
rekonstrukci balkonové podlahy, která už byla v havarijním stavu a způsobovala na několika 
místech promáčení stropu sborové chodby před presbyternou. Všechny náklady se podařilo 
pokrýt ze sborových prostředků. Jsme vděčni, že finanční obětavost členů našeho sboru 
stoupá, a vidíme v tom projev odpovědnosti za společenství, které se pro mnohé z nás stává 
duchovním domovem, do kterého rádi přicházíme pro posilu i orientaci z Božího slova.   

 
 
 
K velikonočnímu sborovému dopisu přikládáme jako každý rok složenku 
k zaplacení saláru na rok 2011 - Vám, kdo jste zvyklí zasílat salár nebo svůj dar 
sboru složenkou.  
Salár je jinak možné platit přímým převodem na účet sboru, nebo v hotovosti osobně 
při bohoslužbách. Salár lze také rozdělit do více splátek během roku.  
Číslo sborového účtu je uvedeno v tiráži na poslední straně Sborového dopisu. Na 
požádání vám sestra pokladní napíše potvrzení pro potřebu daňového přiznání. 
Pokud již salár platíte či jste zaplatili, považujte složenku za bezpředmětnou. 

 

Program ve farním sboru  ČCE v Praze – Horních Počernicích na měsíce 
duben a květen 2011 

 
Neděle  10. 4. bohoslužby v 9:30  
 V 17:00 setkání s hostem, far. Milošem Rejchrtem 
 Téma: Křesťanský životní styl a etické otázky dnešní 

doby 
Neděle 17. 4.      bohoslužby v 9:30, kazatel: Zdeněk Halas 
( Květná) 
 
Velikonoční týden 
 
Čtvrtek 21. 4.     pobožnost v 18:00 se zpěvem a čtením pašijních oddílů 

podle evangelisty Matouše 
Velký pátek 22. 4. bohoslužby v 18:00 s vysluhováním Večeře Páně 
Neděle 24. 4.  bohoslužby v 9:30 s vysluhováním Večeře Páně 
 
 
Neděle 1. 5. bohoslužby v 9:30  
Neděle 8. 5. bohoslužby v 9:30 (čtené) – zájezd do Škvorce 
Neděle 15. 5. křestní bohoslužby v 9:30 
Neděle 22. 5. bohoslužby v 9:30, kazatel: farář Jan Kašper z Brandýsa 

nad Labem 
Neděle 29. 5.   bohoslužby v 9:30 
 
Biblické hodiny:  út  26. 4. u ses. Pfannové v Újezdě nad Lesy.  
( vždy v 18:30)  út  3. 5. na faře 
   út 10. 5. u Eliášových v Klánovicích 
   čt 19. 5. na faře 
   út 24. 5. u ses. Pfannové v Újezdě nad lesy 
 
Konfirmační cvičení:     úterý 16:45  
Dětské biblické hodiny v zelenečské škole:  středa 14:00  
Schůze staršovstva:  úterý 3. 5. v 19:30      
 
V neděli 8. května se koná tradiční zájezd členů sboru na bohoslužby  
do Škvorce. Po bohoslužbách pohoštění v kostele a sborový výlet do oblasti  jevanských 
rybníků, kterého se mohou zúčastnit i pro rodiny s malými dětmi a kočárky. 
 

Adresa farního sboru:   Třebešovská 2101/46, Praha 9 -Horní Počernice, PSČ  193 00  
Bankovní spojení: č.ú.:  243959339/0800 

Telefon sboru :  281 922 216 
Mobil kazatele:  776 303 960 

Mobil kurátora:  737 645 375, 602 160 117 

www stránky sboru: http//horni-pocernice.evangnet.cz 
 



 

PŘEČTI SI, VYLUŠTI A VYMALUJ  
 
V neděli přišly ženy pomazat tělo Pána Ježíše.  
Ale kámen od hrobu byl odvalen a hrob byl 
prázdný. 
 

                
 
 
 
 
 

 
 
 
 

S velikou radostí se ženy rozběhly od hrobu 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
a vypravovaly ustrašeným a poschovávaným 
učedníkům, že Pán Ježíš je živ 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


